
El proper dimecres 2 d’abril, el 
MHP Quim Torra farà a la seu de 
Reagrupament la presentació dels 
seu darrer llibre, Armand Obiols, 
una fredor que crema. L’intel·lectual 
que es va perdre. El MHP Quim 
Torra és el 131 è President de la 
Generalitat. Malgrat governar només 
2 anys, des del 17 de maig de 2.018 
fins el 28 de setembre de 2.020, 
va liderar un Govern on no va ser 
fàcil combinar i harmonitzar  tots 
els partits i faccions que hi eren, 
ERC, Junts, Demòcrates.... Va haver 
de fer front a la pandèmia de la 
COVID enfrontant-se amb el Govern 
espanyol i les seves mesures durant 
l’estat d’alarma. No es sabrà mai, 
però segurament s’haguessin 
evitat moltes morts si s’hagués 
confinat, tal com va demanar el 
MHP Torra, abans a la gent. No 
faré una biografia del MHP Torra ja 
que hi ha explica ell prou bé en el 
seus dos llibres “Les hores greus” 
i “Les hores incertes” com va viure 
la presidència de la Generalitat i la 
seva relació amb els consellers. 
Jo em vull centrar en el fet 
que el MHP Torra és associat a 
Reagrupament des de el 29 d’abril 
de l’any 2.009 i la seva dona, la 
malaurada Carola, des del 16 
de març del 2.010. Recordo que 
en aquelles eleccions del 2.010 
la Carola va fer d’apoderada 
de Reagrupament. Sempre ha 
col·laborat amb nosaltres, des 
del començament. A Sarrià Sant 
Gervasi, per Sant Jordi, sempre ens 
deixava llibres seus per vendre i mai 
posava cap trava a l’hora de venir 
a signar a la paradeta que teníem 
muntada. Però el que també vull 

destacar d’ell és el fet que, si no 
vaig errat, des de el MHP Pujol, no 
ha hagut cap altre President que 
no hagi vingut d’una estructura 
de partit. Un President que es va 
llicenciar en Dret i que va estar 
treballant fins que va fer el salt a la 
política. Tots els que l’han precedit 
i succeït han estat membres 
d’aparells de partits des de joves. 
No han tingut experiència laboral 
fora de la política. I això també fa 
que el tarannà i la manera de fer del 
MHP Torra hagi estat tan diferent 
i que l’hagin volgut defenestrar 
tal com es va veure quan el van 
inhabilitar per la pancarta penjada 
a la Generalitat, amb la complicitat 
del lamentable Roger Torrent. En 
fi, segurament moltes d’aquestes 
històries ens les explicarà el proper 
2 d’abril i, coneixent-lo, no crec que 
es mossegui la llengua. Jo no m’ho 
penso perdre, i tú?
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El President Quim Torra ens presentarà el seu llibre “Armand Obiols una fredor que
crema”, la biografia d’un dels personatges més enigmàtics i controvertits de les
lletres catalanes del segle XX, a la Seu Nacional (Roger de Llúria, 5, 6è, 3a),
dimecres 2 d’abril de 2025 a les 19 h, amb la presentació de na Teresa Casals.

Presentació del llibre

U N A  F R E D O R
 Q U E  C R E M A

Armand Obiols

Armand Obiols, pseudònim de Joan Prat, és un dels grans interrogants de les lletres catalanes. És
conegut al món cultural com a crític literari implacable, com un dels grans intel·lectuals de la seva
generació, com a membre de la provocadora Colla de Sabadell, com a catalanista actiu i, sobretot,
com a amant, company i presumpte mentor de Mercè Rodoreda —que li va dedicar La plaça del
Diamant. L’«enigma Obiols», que ha captivat tots els biògrafs de Rodoreda i els seus milers de lectors,
seus milers de lectors, és ara mateix una pregunta que ningú havia aconseguit respondre. 

El President, editor i escriptor Quim Torra hi ha dedicat molts
anys d’estudi i està en condicions de traçar un perfil complet d’un
intel·lectual de talla europea amb un pensament polític que sobta,
avui dia, per la independència de criteri.
Quina va ser la influència d’Obiols sobre Rodoreda? Quin paper va
tenir en el camp de treball nazi de Bordeus? Per què va ser
arraconat i ignorat pels seus antics companys? La lectura dels
papers d’Obiols provoca actualment una forta impressió.



La cuina catalana
A la Baixa Edat Mitjana 
(Segle XIV) es dona un 
procés de separació 
d’Església i  Estat en 
l’àmbit de la cultura a més 
d’una recuperació del 
protagonisme de la vida 
urbana.  La burgesia, amb 
el seu poder econòmic 
i polític emergeix com a 
col·lectiu social.  Una de 
les conseqüències n’és 
l’aparició dels receptaris 
de cuina.
   El nostre país va 
participar activament en 
aquest moviment i als 
segles XIV i XV l’alta cuina 
catalana triomfà a Itàlia 
(el Papa Borja... la Cort 
del Magnànim, etc.) .  Els 
receptaris de cuina no es 
van escriure en llatí sinó en 
català.  Es varen redactar 
llibres de cuina gairebé en 
tots els Estats  d’Europa 
occidental.  Els receptaris  
no són anònims estan 
“signats” per un cuiner 
al servei d’un poderós.  
Cuiner que va substituir  al 
lexicògraf o a l’astrònom 
de l’antiguitat.  
Les elits empraven els 
llibres de cuina com a 
mitjà de propaganda, per 
mostrar la seva cultura 
gastronòmica (el seu 
poder). 
   Hi ha 5 receptaris en 
català: 
   El Llibre de Sent Sovi,

   El llibre d’aparellar de 
menjar
   El Llibre de totes maneres  
de potages de menjar
   El Llibre de totes maneres 
de confits 
   Llibre del Coch.  

 En aquesta aportació a 
l’alta cuina cristiana cal 
destacar que els adobs i 
espècies NO s’empraven 
per emmascarar els  
aliments en mal estat (com 
sovint es creu) , ans al 
contrari es feien servir per 
a potenciar les qualitats i 
els sabors.
   Els trets gastronòmics 
catalans són: 
-Ús habitual dels fruits secs 
per espessir
- Llet d’ametlla com a 
líquid de cocció
- Suc de cítric i ruca com a 
condiments
- Desconeixement de la 
mantega

- Domini del morterol i 
l’escabetx. 
   Activitat i prestigi de l’alta 
cuina catalana, que com 
ens recorda n’Antoni Riera 
i Melis  acabarien al segle 
XVI, com a conseqüència  
de la guerra civil catalana, 
el conflicte remença  i el 
desplaçament del centre 
polític econòmic de la 
Mediterrània a l’Atlàntic.  
Llavors Catalunya va 
esdevenir ja perifèrica 
i la cuina castellana va 
entrar en contacte amb la 
francesa.  
   Declivi de poder polític i 
declivi en la cuina.... Potser 
una casualitat? O i hi ha 
lligams més estrets?

Bibliografia:
Riera i Melis; Antoni, Senyors, monjos i 
pagesos: alimentació i identitat social als 
segles XII i XIII. Discurs de recepció d'Antoni 
Riera i Melis com a membre numerari de la 
Secció Històrico-Arqueològica, llegit el dia 
24 d'abril de 1997.
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Viure, un factor de risc
Viure ha estat sempre 
un factor de risc, però tal 
vegada, les dificultats per 
comunicar-se impedien 
una visió global dels 
conflictes, que quedaven
aïllats i s’havien de resoldre, 
o intentar-ho, en espais 
determinats. Avui dia 
les comunicacions són 
immediates i els conflictes 
es sociabilitzen a l’instant.
   En primer lloc, estem 
subjectes als factors 
naturals fruit de les 
variacions del nostre 
planeta que, sens dubte, 
es veu afectat per l’activitat 
de la superpoblació. Ara, a 
córrer-cuita, hem d’intentar 
reconduir les activitats que 
embruten i malmeten el 
nostre habitat. I no tothom 
està disposat a contribuir-
hi.
   Altrament, estem en mans 
d’uns dirigents embogits 
i molt poderosos que 
posen en risc la humanitat 
sencera. El tàndem Trump-
Musk, la situació a Ucraïna, 
el comportament de Putin, 
el conflicte etern d’Israel 
i Palestina, els fenòmens 
migratoris, la fam al món...
   I una mica més a 
prop, que és on volia 
arribar. A Catalunya. 
No vivim un panorama 
gaire engrescador. Ens 
pensàvem que «ho teníem 
a tocar». Ens faltaven els 

últims 400 metres, amb 
paraules del president 
Torra, difícils tanmateix, 
però assolibles sempre 
que es fessin les coses ben 
fetes. I, ara mateix, ho tenim 
ben difícil.
   Un govern de la 
Generalitat , socialista, 
presidit pel senyor Illa, que 
té com a objectiu pacificar-
nos. Jo ho traduiria 
així: anestesiar-nos, 
desenganyar-nos. No hem 
d’oblidar que el president 
Illa ho és, perquè un partit, 
dit independentista, li va 
donar suport i ho continua 
fent, Esquerra Republicana, 
dividida, té al front el senyor 
Junqueras, auxiliat pel 
senyor Tardà i a Madrid el 
senyor Rufian, que havia 
d’estar-hi una legislatura i 
si els déus no ho arreglen, 
s’hi quedarà per sempre. A 
Catalunya, concretament 
a Santa Coloma, ja li han 
dit que no el volen. Aquest  
triumvirat ja aposta per una 
independència per cap allà 
els anys 30. No
han concretat el segle.
   Tenim, encara, un 
president a l’exili. 
Negociem amb l’ estat. 
Alguns amb més convicció 
que d’altres, però sense 
resultats gaire satisfactoris. 
A Espanya les forces 
reaccionàries en tots els 
estaments, però sobretot a 

la Justícia, continuen tenint 
la paella pel mànec. 
   I mentre, els ciutadans 
de Catalunya patim el 
desgavell produït pel fet de 
ser súbdits d’un estat que 
ens considera una colònia 
rebel que s’ha de doblegar. 
Els trens s’aturen i creen 
situacions pròpies del 
tercer món. Vells, infants i 
treballadors fent kilòmetres 
per les vies a peu, sanitat 
amb llistes d’espera de 
mesos i, sovint, anys, 
bandes que cada dia, sí 
cada dia, provoquen ferits 
amb armes de foc o armes 
de tall... Una vergonya 
descomunal....
   Podem aconseguir 
canviar el rumb d ’aquesta 
situació? No sembla fàcil. 
Si hi ha alguna possibilitat, 
està en mans de la societat 
civil, unida i organitzada. 
Un esforç per activar-nos 
és imprescindible. No sé 
si l’Assemblea serà capaç 
d’aglutinar les voluntats 
dels independentistes.
Dels independentistes que 
no volem esperar anys i 
panys , que volem superar 
els 400 metres , que ens 
separen del cim amb la 
màxima celeritat
possible.

Teresa Casals 



Noves idees de participació activa
Fa temps que la democràcia activa 
m’interessa molt. A Catalunya, la 
Llei orgànica de 1985 ens va posar 
damunt la taula una llei electoral 
que no hem estat capaços de 
superar des del nostre propi marc 
de desenvolupament normatiu al 
Parlament de Catalunya. Els nostres 
representats polítics han gaudit dels 
nostres vots i de diferents majories, 
però no han trobat la manera de 
desencallar un projecte de Llei 
electoral catalana que reguli les 
eleccions al Parlament juntament 
amb les altres consultes que quedin 
en l’àmbit competencial de la 
Generalitat de Catalunya. 
   De fet, han passat més de 40 anys 
i hi ha hagut diversos projectes, 
però cap ha arribat a bon port. 
Encallats sistemàticament amb el 
repartiment d’escons, una vegada 
més els partits polítics majoritaris 
han perdut de vista la ciutadania i 
que la legitimació i la força només 
els hi ve per aquest camí.
    Amb les recents eleccions 
alemanyes hem pogut seguir com 
funciona un Estat federal i com 
funciona un sistema electoral molt 
diferent del nostre. Al sistema 
alemany hi ha dues urnes, es vota a 
candidats, i es vota a partits. S’obren 
les llistes pels candidats. I els 
ciutadans poden votar directament 
els seus representants. Les persones 
més properes que, pel propi 
funcionament de l’estat federal, 
composat pels “lands”, els tenen 
més a l’abast perquè son a les seves 
circumscripcions electorals. 
    A Suïssa una Confederació 
d’Estats federats també tenen 
implantat un sistema en el que el 
vot ciutadà és clau. El sistema de 
referèndums es el més habitual 
per a propostes legislatives i per a 
revocar-les, si cal. Se’n fan molts 
i es consulta molt. El ciutadà es al 
centre del seu sistema democràtic. 
Estan inundats de democràcia 
participativa. Aquest sistema no 
només empodera la ciutadania, 
sinó que forma democràticament 
als seus ciutadans, es busca 
més proporcionalitat, i així ens 
expliquem com tenen oficialment 
quatre llengües, que no sempre 
parlen tothom, i de fet, se’n 
solen parlar dues de mitjana. I 
et preguntes: Com pot ser que 

funcioni? Doncs funciona. Tenen 
una gran cura que els diversos 
“cantons”, independentment del 
seu pes demogràfic, estiguin ben 
representats. Es un sistema que es 
estudiat i admirat per molts i el desig 
de tenir-ne un de semblant ens 
produeix una alegria.
    A Catalunya, res de tot això 
funciona, excepte per la via estreta, 
la de les iniciatives legislatives 
populars. Aquesta via deixa a la 
ciutadania que entri a les cambres 
legislatives amb l’esperança 
de poder contribuir a legislar 
determinats aspectes que per 
diversos motius no han estat 
tractats.  Recentment hem tingut 
dues experiències, la ILP de la 
Declaració de la Independència 
de (SI) i la ILP per a definir l’Estatus 
polític de Catalunya (la Via Legal), 
amb diversos partits i associacions al 
darrera que li donaven suport, Cercle 
Català de Negocis, Reagrupament, 
Suport Civil Català, Cercle per a la 
Iniciativa Popular, Partit de l’Univers 
català, i Partit Verd. Les dues 
iniciatives seran motiu d’una nova 
contribució perquè es necessari 
donar a conèixer en quin punt es 
troben i com les seves Comissions 
Promotores, amb gent activa, estan 
en el procés de trobar sinergies 
i cercar tots els aspectes que els 
uneixen i els fan més forts i, en 
aquesta cerca, Reagrupament hi ha 
tingut un interès especial per a fer-ho 
possible. 
    En el terreny municipal, les 
competències no son del govern de 
Catalunya sinó del govern de l’estat 
espanyol. La propera contesa es pel 
2027, i tot i que es veu encara lluny, 
dos anys passen de pressa. 
   Doncs bé, pensant en tot el que he 
comentat fins ara vull explicar una 
experiència nova i innovadora, que 
té l’objectiu de posar en pràctica 
un exercici de democràcia activa, 
al estil suïs, però a Catalunya.  El 
comentari ve sobretot per la 
innovació de la idea que s’està duent 
a terme des del partit verd. Te la 
il·lusió de concórrer en les eleccions 
municipals catalanes del 2027 
però ho vol fer-ho amb programes 
electorals municipals elaborats per la 
pròpia ciutadania. I ja han començat. 
El funcionament es senzill, com 
no podria ser d’un altre manera, i 

probablement tindrà diverses fases 
que s’aniran perfilant amb el temps. 
    La fase actual funciona des de 
la web del partit i qui vulgui pot 
donar d’alta el seu municipi, si és 
que no hi és, i aleshores incorporar 
directament les propostes que 
creu que caldria contemplar en 
un programa local. Tal com s’hi 
incorporen, des del mòbil, tableta, 
ordinador, etc., es veuen publicades 
i tenen la llegenda “Pendent de 
validar”. En uns dies es validen. Es 
filtren també les propostes que 
poden ser ofensives o que no hi 
tenen relació. 
    Les propostes que s’han formulat 
són visibles per a tothom, siguis o 
no del municipi, i te l’encert que pot 
ser un element que animi molt a la 
participació. La facilitat amb la que 
es planteja ajuda molt. 
    Pels que vulguin donar un marc 
més general a les seves iniciatives 
locals, tenen tot el contingut 
ampli de la web per a consultar-
ho, remarco, molt ampli, molt 
contingut, i sovint molt tècnic. Això 
sol ser una característica dels temes 
mediambientals. 
    Però la formulació de propostes des 
dels municipis es senzilla, i a l’abast de 
tothom. Una bona idea, que se m’acut, 
seria la col·laboració conjunta entre 
avis i néts, aquestes relacions tan 
estretes que els vinculen per sempre, 
fins i tot quan ja no hi són, els records 
de les coses viscudes fan reviure la 
felicitat que van gaudir. Redactar unes 
propostes electorals conjuntament 
segur que pot generar un bon record 
de per vida. 
    M’ha semblat interessant 
comentar-ho i dono per entès que 
tots sabreu trobar-ho. Avui dia el 
món d’internet que tenim a l’abast 
ens dóna vies que ens apropen molt 
els uns als altres. 
   Dit això, insisteixo, la presencialitat 
ens fa establir uns llaços que poden 
donar-nos la fortalesa de canviar el 
futur. No hi podem renunciar mai! 
Abracem-nos més i fem possible 
els canvis que necessitem per a 
sobreviure. 
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D'aquí plora la criatura
Els últims esdeveniments 
en la relació de Catalunya 
amb l’estat espanyol donen 
una visió real de com 
està l'independentisme a 
hores d’ara. Incredulitat, 
desil·lusió, engany, presa 
de pèl… els adjectius 
poden ser molts, però tots 
poden coincidir en una 
idea: anem pel pedregar.
   ER (l’antiga ERC) va 
anunciar a bombo i plateret 
una condonació d’una 
part del deute del FLA. Ni 
més ni menys que 17.500 
milions d’€ que representa 
un 19,9% del deute que 
acumula la Generalitat 
amb el Fons de Liquiditat 
Autonòmica (FLA). Per cert, 
un deute que és fruit de 
l’espoliació que Espanya 
realitza a la seva colònia, 
Catalunya. 
   Però, és clar, el pacte es 
fa amb Espanya i Espanya 
sempre enganya, sempre. 
I on és l’engany? Doncs en 
primer lloc que “para evitar 
agravios” es condona 
per a tothom (recordem 
aquell “café con leche para 
todos” de n’Aznar) i en 
segon lloc que realment 
NO és que es condoni el 
deute sinó que el deute 
de la Generalitat amb 
l’Estat (el FLA) el pagarà 
l’Estat i no la Generalitat. 
Però el deute es pagarà. 

Veus potents, com la del 
professor Sala i Martín, ho 
han expressat en aquests 
termes. Per tant, tots i 
cadascun dels catalans 
i catalanes acabarem 
pagant el percentatge 
del deute de Catalunya i 
de totes les comunitats 
autònomes a través de 
l’Estat. L’única cosa que 
s’ha aconseguit és que, 
de nou, els catalans som 
els cornuts i es toca pagar 
el beure, essent el blanc 
de les ires de tots els 
espanyols.
   En segon lloc, però com 
a mal permanent, patim 
un dels grans èxits del 
colonialisme: rodalies. Les 
imatges que hem pogut 
veure i les situacions 
extremes que en viuen 
els usuaris, haurien 
de fer caure la cara de 
vergonya als responsables 
espanyols. Però això 
no passa perquè a una 
colònia simplement se 
l’explota sense miraments, 
sense mirar a qui fas 
mal, se l’exprem fins a la 
darrera gota. Els 10 punts 
sorgits de la reunió entre 
el Govern i Adif són, 
senzillament, un insult i una 
vergonya. Perquè Espanya 
sempre enganya.
   I podem seguir amb 
la “delegació integral 

de les competències 
d’immigració a la 
Generalitat” que ha 
pactat Junts a bombo 
plateret. Veurem com 
acaba tot amb el tribunal 
constitucional, Podemos i 
els articles 149 i 150.2 de la 
constitució espanyola. Ara 
mateix, dóna la impressió 
que això acabarà com el 
català a Europa perquè, 
recordem-ho, Espanya 
sempre enganya.
   I tornant a l’inici de 
l’article, el més greu de tot 
és que davant aquestes 
tres notícies, els catalans 
només podem reaccionar 
amb tristesa, desil·lusió, 
desengany, incredulitat… 
perquè la política catalana 
està en hores baixes, molt 
baixes, i, perquè sabem 
que qualsevol pacte amb 
Espanya no anirà enlloc 
perquè Espanya sempre 
enganya. I no n’aprenem.
   Per això mateix, són 
molts els independentistes 
que, avui, busquen un lloc 
on posar una mica d’il·lusió 
i d’esperança, on tornar a 
unir forces i empènyer. I 
d’aquí plora la criatura.

Nicolau Sagrera



Manuel Andreu, el regidor republicà del carrer Margarit (part II)
Escrit per en JOSEP FABRA I 
PUBLICAT AL NÚMERO 22 DE 
LES RESENYES DEL CERHISERC 
(CENTRE DE RECERCA 
HISTÒRICA DEL POBLE-SEC)

   El dirigent sindicalista
   Quan al 1910 es va fundar 
la CNT, Manuel Andreu tenia 
21 anys. S’hi va implicar 
fermament i ben aviat va ser 
un membre destacat de la 
primera fornada de dirigents. 
Com a conseqüència va estar 
empresonat bastants
mesos en les diferents onades 
repressives contra el sindicat. 
Defensava amb forta convicció 
un sindicalisme d’ideologia 
anarquista.
   El mes de maig de 1915 
va assistir com a delegat de 
Barcelona a la Conferència 
Internacional de la Pau 
celebrada al Ferrol, població 
gallega que acollia una 
important massa d’obrers que 
treballaven a les seves
drassanes. Es pretenia fer 
una declaració pacifista del 
moviment obrer davant de la 
Gran Guerra. La unanimitat va ser 
gairebé absoluta en
l’anarquisme
   La delegació catalana esta 
constituïda per: Manuel Andreu, 
Angel Pestaña, Francisco 
Miranda, E.C. Carbó i Antonio 
Loredo. Defensaven una postura 
pacifista i antimilitarista davant 
el conflicte europeu. El fet de 
formar-ne part posa de manifest 
la seva implicació i la seva 
rellevància sindical,
   Al cap d’uns mesos, el mes de 
d’octubre de 1915, va ser escollir 
secretari general del Comitè 
Nacional, càrrec que va ocupar fins 
a l’agost de 1916. Alhora dirigia la 
Solidaritat Obrera, una publicació 
encara de periodicitat setmanal.
   Com a redactor de la 
publicació, Manuel Andreu 
escrivia articles combatius
i polèmics amb arguments ben 
raonats. L’octubre de l’any 1916 
va dimitir col·lectivament de 

la redacció de la publicació 
després d’una agra polèmica
amb militants anarquistes,. El 
mes de març de 1917 escriuria a 
Solidaritat Obrera un article “
Contra les babosas del 
sindicalisme, el títol del qual
denota un dur enfrontament 
amb altres membres del 
sindicat. El mes de juny del 
mateix any encara publicaria 
quatre articles més defensant 
el sindicat d’ofici i no l’únic. Es 
palesava de manera progressiva 
el seu allunyament de la nova 
orientació de l’organització.
   En els fets posteriors del quasls 
va ser protagonista la CNT, el nom 
de Manuel Andreu no apareix com 
a dirigent destacat. Ens referim al 
Congrés de Sants (juny de 1918) i 
a la vaga de la Canadenca (febrer 
1919). Aquesta opacitat sembla 
confirmar la seva desvinculació 
del sindicat. Escau recordar que 
al Congrés de 1918 es decanta 
de manera clara per l’opció 
d’un sindicar anarquista però de 
caire revolucionari. Per la seva 
trajectòria anterior i posterior, 
queda bastant clar que Manuel 
Andreu no compartia aquesta
línia.
   El regidor republicà
   El mes d’octubre de 1936, tres 
mesos després de començada 
la Guerra Civil i arran de la 
remodelació política dels 
ajuntaments, va ser nomenat 
regidor per Acció Catalana 
Republicana (ACR). En aquell 
context històric, aquest partit 
es va integrar en el govern 
municipal. Manuel Andreu era 
militant d’aquesta formació, tot i 
que no ha estat possible precisar 

la data exacta de la seva filiació.
    El consistori municipal 
d’octubre de 1936 estava 
constituït per totes les
forces antifeixistes amb el 
següent nombre de regidors: 
9 d’Esquerra Republicana de 
Catalunya, 9 de la Confederació 
Nacional del Treball, 6 del Partit 
Socialista Unificat de Catalunya, 
3 del Partit Obrer d’Unificació 
Marxista, 3 d’Acció Catalana 
Republicana i 1 de la Unió de 
Rabassaires. Carles Pi i Sunyer va 
ser ratificat com a alcalde.
   Acció Catalana Republicana, 
com a Partit Catalanista 
Republicà (PCR) havia participat 
en les eleccions municipals de 
1931 i 1933, però amb poc suport 
dels votants. Ideològicament 
situat entre la Lliga Catalana i 
Esquerra Republicana, era un 
grup polític de centre, catalanista 
i republicà. Acollia un gran 
nombre d’intel·lectuals i Lluis 
Nicolau d’Olwer amb qui Manuel 
Andreu va mantenir sempre 
una relació ferma d’amistat, 
n’era un dels màxims dirigents. 
Al Poble-Sec, l’ACR tenia 
menys implantació que ERC, 
que sempre va obtenir millors 
resultats electorals que l‘ACR.
Com a regidor, Manuel Andreu 
exercia les tasques de portaveu 
d’aquest grup municipal que 
estava constituït per 3 membres. 
Les seves intervencions es 
van caracteritzar habitualment 
per la moderació i l’esperit de 
conciliació. Aquesta actitud va 
fer que establís bons lligams 
polítics i personals amb altres 
polítics que no pertanyien 
al seu grup. Cal destacar, 
especialment, la bona relació 
amb el regidor Domènec Pla 
d’ERC que esdevindria una 
ferma amistat.
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